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Editorial 2 

11 JORNADA PATRIÒTICOTURÍSTICA 

~ ingué lloc el passat 29 de juny i ajunta gent de molt diverses 

I procedències: empresarials, miístiques, educatives, espmiives, 
religioses, industrials, polítiques, etc. De l'àmbit obrer i sindical, 

no, que no té res a apo1iar, políticament és incorrecte i, com és sabut, organitza 
vagues . 

El promotor fou I' Associació Hotelera local i pensam que la raó és que els 
hotelers comencen a veure les orelles al llop i, en part, per a desempallegar-se de 
la pèssima imatge que darrerament semblen entestats a mantenir, fins i tot a costa 
del seu propi negoci. En qualsevol cas, !ajornada fou un èxit, i és així fins al punt 
que una de les preocupacions més escoltades pels assistents fou que tingués 
continuïtat, de manera que l'Associació assegurà que faria tot el que estigués en 
mans seves per a aprofundir en el debat tot just encetat. 

Les conclusions les podem resumir dient que no podem renunciar a la 
nostra identitat com a poble, a 1 'ensems que hem de lluitar per a mantenir el nivell 
dc vida aconseguit gràcies al turisme. Que hem de fer compatibles Ja societat, 
l' economia i el mediambient si volem llegar un futur digne als nostres descendents. 
Que tots som corresponsables de la crisi turística i que els polítics han d'aprendre 
a escoltar la societat si es vol tirar endavant. 

Propostes més concretes foren les referides a la necessitat de complir les 
distintes normatives, per bé que l' admini stració necessita una simplificació 
burocràtica; reivindicar per als municipis turístics una major financiació a fi de 
poder fer front a la població flotant; millorar la capacitat de sustentació, en Ja línia 
que Cap Vermell argumentà en el Portalet del mes de gener; la patiicipació de 
l'oferta complementària en la pre:.a de decisions; la creació d'un transport públic 
local i la millora de l' insular; etc. 

No hi ha dubte que un fòrum de participació ciutadana és una necessitat 
sentida per molta gent, d'aquí l ' oportunitat de la jornada. Però aquí no podem 
menys que assenyalar el perill de caure en el corporativisme, així com el fracàs del 
règim pmiitocràtic a l'hora de vertebrar la voluntat popular i la patiicipació política, 
puix que en bona llei democràtica és en els programes electorals i el seu debat on 
han d' aparèixer les propostes que han de guiar els governants. 

Amb tot, és una gran notícia el fet que el sector empresarial per excel·lència 
s'hagi adonat que per tenir futur necessita sortir dels hotels, actuar com a classe 
hegemònica i endegar un projecte de país capaça d ' enlluernar les classes 
subalternes. Els nacionalistes ja estaran contents. 



informació local 

Plaça 
des 

Si gar 

es classificà Jesús Bersoza, 
Carrera mentre que J.A.Rodríguez fou 

Com a pròleg de les festes del tercer. Fernando Megías fou el 
Carme, però sense tenir-hi res a primer en la categoria de 
veure, com ve essent habitual, es va veterans fins a 49 anys, mentre 
disputar la XIII Mitja Marathon del Serafín Benítez guanyà en la de 
Carme, organitzada pel Servei Mu- més de 50 anys. En categoria 
nicipal d'Esports de l'Ajuntament i femenina, la victòria fou per a 
pel Grup d'Atletes Gabellins. S'hi l'atletalocalMelinaSagrera(Ma
varen est:riun: quasi cent corredors llorca-Toni Peña), amb un regis
i en fou el guanyador absolut Miquel tre de 1.25 .46, seguida de Maria 
Capó (Metalnox Calvià) amb un Antònia Sancho i de Maria 
temps de 1.10.43 per a recórrer els Ramis. Dels corredors locals, el 
més de 21 quilòmetres. En segon lloc primer fou Antoni Cursach. 

''SA 
NOS 
lRA'' 

. CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 
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Teatre 
El Regidor de Cultura, 

Climent Alzina, va signar el passat 
dia 18, com a representant del 
Teatre Municipal de Capdepera i 
juntament amb els representants 
dels teatres de Manacor, Artà, 
Calvià, Maó, Eivissa i Sant 
Llorenç, un conveni de 
col·laboració amb el Govern Ba
lear i el Consell de Mallorca. 
Aquest conveni té com a primer 
objectiu la coproducció d'un 
espectacle infantil, a partir de l'obra 
de Pere Rosselló Bover, "Les 
aventures d'en Tres i Mig", la 
qual s'hauria d'estrenar a la Fira de 
Teatre de Tàrrega, en el mes de 
setembre, per a, tot seguit, iniciar 
un circuït pels teatres esmentats. 
Aquesta iniciativa es pretén que 

tengui continuïtat en el futur. 

Banderes 
La platja de l'Agulla ha 

recuperat la bandera blava que 
havia perdut l'any passat, cosa que 
ve a reconèixer que acompleix els 
requisits de netedat i serveis que 
s'exigeixen per a atorgar aquest 
distintiu. També oneja aquesta 
ensenya a les platges de son Moll, 
Canyamel, sa Mesquida i Font de 
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Sa Cala, és a dir, a tots els grans 

arenals del municipi. 

EI Carme 
Les del Carme són les festes 

que ençaten el cicle festiu de l'estiu 
i, per tant, molt esperades i 
participades. Enguany no ha estat 
una excepció i tots els actes que el 
temps va permetre celebrar 
comptaren amb la presència 
massiva de gent del poble i 
d'estiuejants. Amb el que no es 
comptava, evidentment, era amb 
les inclemències meteorològiques 
que malmeteren alguns dels actes 
programats per la comissió, com ...,.~,..,.....:--,~---,.-----

ara la berbena (celebrada finalment 
el divendres dia 19), així com _.~ .... 
l'actuació del Centre Cultural Ban
da de Música. També va resultar 
passat per aigua el sopar a benefici 
de les obres de l'Església. Però, 
recapitulem. 

Com cada any, les festes les 
va obrir el pregó, que enguany va 
llt:gir na Maria Esteva Cantó 
"Blancus" i que reproduïm en 
aquestes pàgines. Un acte que 
comptà amb el fervor del públic, 
com l'any passat, fou l'actuació 
musical dels mateixos mariners, 

l'llllilil~:.'_· 

protagonistes per un dia de les el temps en franca millora, es va 
seves pròpies festes. Igualment fer la VII Cantada d'Havaneres, 
molt concorreguda fou la taula en què hi participaren els cinc 
rodona sobre la pedrera futbolísti- grups habituals: Sol Naixent, Co
ca local, en la qual les figures ral Gabellina, Bullanguera Marí
foren els jugadors Juanmi i Antoni nera, Cop de Mar i Es Pam pols i 
Prats, de la Primera Divisió. Amb ses Llampugues. Aquest mateix 
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dia 15 tengué lloc l'actuació de 
l'orquestra S'Arrua! Jazzmort. 
Com cada any, també, cobraren 
tota la importància que és habitual 
els actes gastronòmics, dels quals 
en destacam la gran fideuà que els 
pescadors es regalaren, així com 
el tradicional berenar de peix fregit 
del dia del Carme. Finalment, el 
dia de la patrona el temps s'estirà 
i tot acabà prou bé, amb la processó 
i els focs artificials posant-hi el 
tancador d'or, al costat de les veus 
d'Els Valldemossa. 

Tot plegat, podem parlar 
d'una nova edició de les festes del 
Carme molt celebrades 
concorregudes, però que seran 
recordades com les més fredes i 
plujoses de la història. 



informació local 

Nota 
Comunicam als nostres 

lectors que quan el Sr. Comas era 
a punt d'incorporar-se a les tasques 
gerencials de "Cap Vermell", 
aquesta possibilitat s'ha vist 
estroncada per una inoportuna 
afecció que el manté, a hores d;ara, 
a l'UCI de l'Hospital Son Dureta. 
Tots els qui feim aquesta revista 
l'encoratjam i li desitjam una 
immediata recuperació que li 
permeti posar-se al capdavant de 
tan important departament del 
nostre grup editorial. 

Obres 
Ara sí, les obres de la via de 

circumvalació semblen haver entrat 
en la seva fase decisiva. Però com 
que d'aquest tema sempre ens do
nen motius que vessen per a criti
car, heus aquí la crítica del mes: 
Després de tot un hivern sense 
moure ni un bri d'herba, ara tot són 
presses, en el cor de l'estiu, quan el 
trànsit embossa i empeny per tots 
els costats. Han hagut d'esperar el 
juliol i l'agost per fer rodones en 
punts neuràlgics, com han hagut 
d'esperar el l'estiu de ple per asfal
tar l'autovia. Són fantàstics. 

Jornada 
Com queda reflectit a 

distintes seccions d'aquest núme
ro, el dia 29 de juny es va celebrar 
la II Jornada Turística, organitzada 
per l'Associació Hotelera. Més de 
seixanta persones, representant el 
món de la política, de l'empresa i 

de la cultura es trobaren a l'hotel 
"Bella Playa", per a debatre sobre 
el model turístic i el futur d'aquesta 
indústria. Al capdavall, les 
conclusions foren una declaració 
de bones intencions, molt 
voluntarista, però sense oferir 
solucions per als nombrosos probles 
per què passa el sector. Segurament 
tampoc existia la intenció que fos 
així, donada l'escassesa de temps, 
però com que en l'ànim dels 
assistents hi suràva la intenció de 
no deixar-ho anar, s'ha d'esperar 
que aquesta Jornada no haurà estat 
sinó una primera pedra d'un edifici 
que tots hem d'ajudar a construir. 

Piscina 
El passat dia 3 de juliol, el 

batle Josep Gallega, en 
representació de l'Ajuntament, i el 
conseller executiu de cooperació 
del Consell de Mallorca, Josep 

s 

Gom i la, signaren el conveni del pla 
d'obres i serveis que ha de 
permetre la construcció de la pis
cina climatitzada del poliesportiu 
Es Figueral. Aquesta és una obra 
amb un cost aproximat de 2'5 
milions d'euros, i que serà 
cofi nançada per les dues 
institucions que signaren el 
conveni. Pel que fa a les 
característiques tècniques ~~ la 
instal·lació, cal dir que es tracta 
d'una piscina semiolímpica, de 25 
metres de llargària, amb vuit carrils 
d' 1 '5 metres. Comptarà, també. 
amb una piscina infantil i unjacuzzi. 
S'espera que les obres es posin en 
marxa abans de final d'any. 

Serenates 
Quan no sabem I 'ac o lli da que 

haurà tengut el Concerto Grosso 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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de Berlin (haurà coincidit amb 
l'edició d'aquest número), podem 
parlar d'èxit artístic i de públic pel 
que fa a les XV Serenates d'Estiu. 
Es evident que aquest és un 
esdeveniment musical que, d'any 
en any, ha anat assolint una 
categoria contrastada i una difusió 
notabilíssima. No debades hi han 
desfilat figures de renom interna
cional, com en el cas d'enguany, 
amb Ja presència de la soprano 
AinoaArteta, qui ha deixat elllist(> 
molt alt per a futures edicions. 
Però no només ella, sinó els 
sorprenents Tuba Mirum o els 
magnífics Cantabile, que 
completaren un programa difícil 
de repetir. 

cuc 
El dia 17 fou signat pel bat! e, 

Josep Gallego, i pel Rector de la 
Universitat de les Illes Balears, 
Llorenç Huguet, l'acord de 
col·laboració entre el nostre 
Ajuntament i la UIB, pel qual es 
crea el Centre Universitari de 
Capdepera (CUC). El seu primer 

objectiu és apropar la Universitat 
als joves del poble, i facilitar als 
estudiants que treballen molts dels 
serveis que ofereix aquella. A més 
d'actuar com a finestra administra
tiva, des d'aquest centre es 
promouran iniciatives de formació i 
laborals. Aquest conveni tendrà una 
vigència de quatre anys, prorroga
bles automàticament si no és 
denunciat per cap de les parts. 

~ 'GRUP.MJJNTANER-: RIBOT, S.L 
tru_j Antonio j . Muntaner Pomar 

~lntSTERRE.J.A. 

Sa Pedruscada 
El projecte de rehabilitació i 

millora del passeig de Son Moll a 
n'Aguait es troba en fase 
d'exposició pública l'Ajuntament. 
Aquest projecte, realitzat per la 
Demarcació de Costes de les 
Balears, ha estat redactat amb la 
col ·laboració de l'enginyer Miquel 
Pascual i preveu, també, la dotació 
de serveis de la zona. Es preveu 
que es dugui a terme en dues fa-

COLMADO 

CADN CQ)ll\f[(ipg 
abans cas verduler 

SEGUR OS 

Ama[ia Garcia 

~ 
Sttguros 

f~J 

ffi 

~ 

CATAlANA 
()()CI DENTE 

novomedic,s.a. 

POMPAS . fUNEBRES 

~,...;-~ 
P&fúqueria 
Tel. 97181 8143 

C/. S'alzinar, 18 - 07560 CAPDEPERA 

Tel.971 56 30 96- Tel. Móvil 6li 39 29 29 • Fax 971 56 53 10 

Carns, embotits, verdures i drogueria 

Ca vostra I 

www. canoliver.es 
e-mail: canoliver@terra.es 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329- móbil636 01 0118 
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ses i abasta I 'esmentat passeig de 
son Moll a n'Aguait, conegut com 
sender de ses Pites, i els carrers 
situats entre la carretera des 
Carregador i la mar. Un aspecte 
important és el de la rehabilitació 
del mollet de sa Pedruscada, molt 
malmenat per les darreres 
tempestes i en un porcés de 
deteriorament irreversible si no s'hi 
actua aviat. La Junta de 
l'Associació Veïns de Son MolL
Sa Pedruscada té previst analitzar 
el projecte amb els tècnics de la 
Demarcació de Costes. Queda ria 
pendent una tercera fase que 
enllaçaria n'Aguait amb Es 
Carregador, i que presenta més 
dificultats que les anteriors. 

favor de les jugadores espanyoles, 
que no donaren cap opció a les 
seves rivals. En individuals, 
Arantxa Sanchez-Vicario i Mar
ta Marrero s'imposaren a Barbara 
Ritter i Martina Muller ; en do
bles, igualment, victòria per a 
Virgínia Ruana i Magüi Serva 
davant Marlena Weingartner i 
Bianka Lamade. Quant a 
l'organització, tot va funcionar 
prou bé, almenys aparentment, a 
banda que l'expectació va ser molt 
inferior a la de l'eliminatòria de la 
Copa Davis també jugada en 
aquestes pistes. Es varen donar 
moltes invitacions i ni així es 
pogueren omplir en cap moment 
les grades. Per aquí hi feren un 
tomb els organitzadors de l'Open 

Tennis Mallorca, els quals podrien oferir 
a Cala Rajada l'organització 

Els dies 20 i 21, a la pista des d'aquest torneig, segons que es 
Coll d'Ós, es disputà l'eliminatòria comentava. Tornant a Ja Copa 
de quarts de finals de la Copa Federació, hem de dir que 
Federació de Tennis, entre els l'ambient, al principi dividit entre 
equips femines d'Alemanya i el públic alemany i l'espanyol, 
Espanya. El resultat, com molts acabà clarament decantat a favor 
deveu saber, fou contundent, 5-0 a de les amfitriones, donada 
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l'aclaparadora superioritat que 
demostraren. Com no podia ser 
d'altra manera, l'estrella d'aquesta 
eliminatòria fou Arantxa Sanchez
Vicario, qui se'n va fer un fart de 
firmar autògrafs i de demostrar el 
seu carisma en tot moment. 

r~----------------------------------~~ ~----------------------------------~ 

'Espera11.za '@! :Jiòtefes 

Beauty & Spa 
! ! !Venga a relajarse a nuestro nuevo centro de salud y Belleza!!! 
Un completo programa de tratamientos a su disposición, 

Tratamientos Faciales : 
Lifting con IN Dl BA (regenerador cel u lar) ... 

Tratamientos Corporales: 
Geotennal (con piedras frías y calientes, aromaterapia y música) 

Reafinnación de senos , Peeling corporal 
Quiromasaje, Drenaje linfatico, Reiki 

Envolvimientos de fangos y algas 
Estética, Cosmética y Peluquería ... 

Piscina de agua de mar, Yacuzzi, Baño turco, Sauna, Gimnasi o 
* Realizamos a de mas programas personalizados, teniendo 

en cuenta sus necesidades con tratamientos específicos 
anticelulíticos, antiestrés, posparto, bell e::: a, relax ... Utili
zando la mas novedosa tecnología y productos natural es. 

¡¡¡LES ESPERAMOS PARA PODER MIMARLES!!! 

Abierto TO DOS los dias de 09.00h a 20.00 
**** Aparthotel Esperanza Port Roig 

Crta. Cala Dona - Costa de los Pinos s/n 
07559 Cala Bona 

Tel . 971 58 74 50 Fax 971 58 77 85 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Pregó de Maria Esteva "Biancus" 

Bones tardes, som na Maria Esteva, de "ca'n 
Blancus", ho dic per aquells que no me coneixeu. Sapigueu 
que vaig néixer aquí fa una grapada d'anys. Mon pare era 
n'Agustí Blancus i el meu padrí en Macià Blancus, que va 
arribar a Cala Rajada cercant millors pesqueres que les que 
hi havia a Valldemossa, poble on havia nascut. 

D'això, tot plegat, fa prop de 75 anys. Ma mare és 
na Bel Cantó, nascuda a Atià. Ells dos, els meus pares, se 
conegueren un estiu en el que unacollad'aHotes del poble 
veí havien vengut a Cala Rajada a passar un parell de dies 
a la casa d'un conegut. Ua veís que això del turisme ve 
d'enrera). Amb això que se casaren i vengueren a viure 
aquí. 

Després d'aquesta presentació vos contaré que la 
comissió de festes em va demanar que 1legís el pregó 
d'enguany, la qual cosa em va deixar astorada i afalagada, 
sobretot, sabent que som la primera dona que tendrà l'honor 
de fer-ho. Per això i per Ja feinada que feis cada any vos 
vull donar gràcies sinceres. 
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No vos parlaré dels motius pels quals el poble ha no enfonsar-me me resultava molt estranya. 
ccrescut ni de quina manera, perquè ja altres persones mes Bono, l'al.lotam sempre tenia el coconar pit: i ds 
sabudes que jo ho han fet i han esmicolat els assümpt~s ~ mes Vfllents; -e-s a'dir -els grans, en-Bier BaraTia, en Joan 
econòmics, turístics i antropològics de Ja zona, sense deixar Tonet, .en Joan Sanxo, en Serapio, en Pedra Morey, en 
de banda les barbaritats que s'han fet damunt les ja J~ume I perdonau-me els 9uenorecord, feien l'heroïcitatde 
malmenades pedres d'aquest racó de l'illa de Ma1lorca. t1rar-se de damunt els v1vers a l'aigua. Però encara més 

El que sí vos contaré, si m'ho permeteu, seran els a:rev,it er~ quan travessaven el moll nedant fins al mur, i 
meus records de quan era petita i allò que fèiem els estius d alia es t1raven des del cap curucu11 a les obscures aigües 
els nins d'aquí i comprendreu com ha canviat el poble i la de la mar gran. A1lò sí que era una proesa. 
gent. Coses que amb el fet de preparar aquest pregó han La pe11 la teníem negra com el carbó i anàvem 
anat sortint de dins Ja meva memòria. Tal vegada no descalços tot el dia, i que jo recordi de la colla ningú va 
s'ajusten exactament a Ja realitat, però es així com jo les tenir cap ?e 1~ou mai a Miramar .... 
record. Totes elles ens donaran una pinzellada més d'aquest L estiu donava per molt 1 els capvespres no teníem 
poble nostra que quasi ja no recordam. altre pensament que anar a la cotxeria de la família, a veïnat 

. Les primeres percepcions vénen de quan jugàvem de ~a ~a mestressa. Mariona. i_ l'amo en Miquel Pollencí. 
al pat1 de ca nostra, a prop de Ja plaça, ara anomenada dels A1la h1 estava a1lotjat el cam10n vermell. Aquell que el tia 
mariners. Abans no hi havia brollador i les fulles dels platers Joan.Guaita treia cada matinada per anar a Ciutat a vendre 
xiulaven quan feia vent. Per la plaça hi circulaven quatre el peix. 
cotxes, mentre nosaltres ens encalçàvem sense el perill Era un Mercedes d'un vermell encès. Per 
que algú ens enganxàs . descomptat que era descapotat i Ja nostra dèria era jugar a 

També smi la imatge de les primeres manotades conillons amagats amb la lona que s'emprava per tapar els 
que vaig fer tota sola dins Ja mar, Ja primera aigua salada c~.ixons de ~eix i gel. Ja podeu imaginar la pudícia que 
que vaig tastar i record, és Ja que hi havia a Ja platgeta, fe1em en arnbar a ca nostra. 
d~v~nt d~ la plaça, no era d'arena, era de pedretes S~ps q~e en t~ni,a ?e tresors a~uella cotxeria!, Perquè també 
dnnmutes 1 prest ens haguérem de desplaçar cap a Miramar h1 ha~Ja ~n d1posJt de gas-o1l de forma especial que tenia 
perquè allà se començava a fer part del varadero. Ja a un gnfó, I donada la tàcita prohibició dc tocar-lo, encara el 
Miramar su:ava tota sola i no bevia aigua, i a Ja vora tenia con.vertia en més misteriós. Una muntanya dt: xarxes a un 
la meva cosma Magdalena que me mirava. La sensació de raca, ulls de bou, rems, nanses, un llum per pescar calamars, 
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alguna de les portes de fusta de la Juma, caixes per ado- recordar bé, eren de les coses més sonades de l'any. Vos 
bar, caixons de fusta per posar la gamba, cordes i caps, he dit que la plaça, anomenada dels mariners, era el cen
una pastera petita, dues bicicletes rovellades, àncores tre del poble i com a tal centre allà s'hi feien les verbenes. 
gegantines, totes aquestes coses i encara més li donaven Teníem la gran sortada que els artistes se vestien a ca'! tio 
una flaire única a la cotxeria. Fins i tot, un dia que va ser Miquel i la tia Lionor, que vivien aiJà mateix, i jo me'n 
sonat, encenguérem foc amb els cosins de ca la tia Ramona; record particularment de I' any que varen contractar el Duo 
en Miquel Àngel i en Felip, na Maria Corema, na Katia Dimímico. No me faceu dir quin any era, però el nostre 
segur que també hi era, la meva germana i jo. El foc va coret anava a mil, quan entràvem i guaitàvem a l'habitació 
prendre a les males, però sa padrina Magdalena se'n va de vora l'entrada, a veure si vèiem en Manola o en Ra
tèmer i tot va acabar com el rosari de l'aurora: un bon bat- món. Si ens demanaven un tassó d'aigua corríem i ens 
i-cul i a no tornar pus mai més a la cotxeria .... fins a la sempentejàvem per tenir el privilegi de tocar-los ni que fos 
pròxima. una mà. El regalet eren les postals que duien la seva 

El padrí Macià ens deia que anàssim a fermar els dedicatòria. 
moixos, quan ens veia amb les canyes de pescar. La A mesura que escrivia aquest pregó em sorgien 
pesquera era darrera el muro, però abans havíem d'anar a coses dels estius, petits detalls que feia estona que no 
fer una volta amb el carro de carregar les xarxes que cada recordava, un d'ells és el cine de Ca'n March. La meva 
bou tenia. Uns cavalcaven i els altres estiraven i mai els germana i jo hi anàrem un pic mai, per anar-hi sempre era 
homes que adobaven asseguts al sol del capvespre ens amb recomanacions i agraïments a un munt de persones, 
digueren res. Anàvem i veníem els senyors estaven damunt la terrassa 
sense cap emperò. La meva pes- i nosaltres assegudes a terra i sense dir 
cada més grossa va ser un ni piu, per si de cas. El que no vos puc 

esparrai que cabia dins la mà r!~~,~~~~~~~ii;~~ dir és el títol de cap pel·lícula, perquè 
tancada i unadonzellaacabadade d'això fa tant d'anys ... 
néixer, això els dies bons, els Els llocs de bany varen anar 
dolents pescaven nus a les canyes canviant a mesura que el poble creixia 
i els hams enrrocats a les pedres i nosaltres amb ell: primer va ser a la 
de la mar. Qui ho acabava pagant platgeta, després a Miramar, Cala Gat 
eren els eriçons de la vorera que (ja en bicicletes)- els Reguerons i a la 
acabaven amb les butzes en l'aire. fi, a l'adolescència a Cala Lliteres, la 
Tanta pena li fèiem al padrí que cala que per mi més ha perdurat. Cala 
ens donava quatre peixos de sopa Agulla ja se deixava pels diumenges i 
pur posar tlius la senalla i així po- lc3 cxcur3ion3 per un ur u din ur i estar 
der presumir de la pescada. fins al vespre. 

Però el més misteriós, Que més vos puc contar dels 
cosa mai vista, era quan arribava la Juma. El tio Guaita ja estius d'una nina petita a Cala Rajada; les músiques de les 
tenia el camión damunt el moll ple de peces de gel que orquestres d'alguns hotels, com el Tampico o el Negresco, 
després s'esfurmicaven amb un mmiell de fusta i anaven l'Argentina, ... i la màgia que això envoltava. Les tertúlies 
col·locant damunt el peix i la gamba, fins a tenir-ho ben de les cases quan es prenia la fresca, se xerrava, se 
tapat perquè no se fes mal bé. Després i en haver acabat contaven coses i es feien projectes, els al· lots caçaven 
la tasca amb el ranxo dins la senalla els homes se n'anaven lluernes a dins un pot, i més d'una rata pinyada va prendre 
cap a casa, i era la nostra. Pujàvem i començaven a rastrejar a fumar sense voler. 
per dins el ventre de la barca, els camarots, amb olor Encara n'hi ha més de coses, però el temps 
d'home, de suor i de cordes i de peix, ses mantes negres i s'allarga i no vos vull cansar. Tan sols voldria que se complís 
mal doblegades, algun calendari amb senyoretes en bikini. un desig, que s'ha anat convertint amb un clam a mesura 
Mes tard pujàvem al pont i allà voltàvem i voltàvem el que han passat els anys. Que se posi remei al poc espai 
timó, amb aquells rellotges que el tio Miquel, es patró, ens que tenen els al·lots per jugar, ja ho sabeu, no se pot passar 
explicava perquè servien. En Macià, el més petit dels per enlloc a peu, i no parlem de jugar amb la pilota o anar 
germans, ens deixava baixar a veure el motor, a la panxa amb bici. Les taules dels bars, les papereres, i els cossiols 
de la barca, tot ben amarat d'oli, era com un animal viu, que semblen de ca un gegant ho omplen tot. 
enorme i en posar-I 'ho en marxa tots els perns, politges, La meva infància i adolescència va ser molt feliç, 
caixons de marxes, palanques, vàlvules i tot el que se movia, supòs que perquè el poble començava a caminar, com jo, 
se posava a giscar i era segur que pujàvem l'escaleta al mateix temps. Les meves filles no han tinguttanta smi. 
corrents. En Joan Roig, el motorista, i ell duien les ungles S'han trobat una Cala Rajada diferent, ,més abocada al 
ben negres, la roba també, i feien una olor que tan sols turisme, un pèl desfeta i desdibuixada. 
s'ensuma allà dins. Una olor que tan sols Ja podíem suportar De qualsevol manera ella ho sap tant com jo, que 
uns minuts, si no volíem passar la vergonya de marejar- l'estim molt, a Cala Rajada. 
nos com a cucs i anar a vomitar per la borda. Bones festes i molts d'anys a tots. 

Les festes del poble, els que vivíeu aquí les podeu 
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La crisi turística (II) 

Entre que vaig escriure l'article del mes passat 
i que aquell va ser publicat, varen passar dies i coses, 
com ara la li Jornada Turística, promoguda per 
l'Associació Hotelera. Per tant, crec que convé insis
tir en el tema -tan de moda, d'altra banda-, a la llum 
del que en aquell encontre es va dir, i també tenint en 
compte l'escalfament del clima social derivat de 
l'anunci de vaga en el sector d'hoteleria. 

L'Associació Hotelera ja feia temps que en 
tenia ganes, de reunir tots els agents socials del 
municipi i posar-los a debatre sobre el model turístic, 
sobre els avantatges i els inconvenients del tipus 
d'explotació turística que es dóna a ca nostra i sobre 
el futur de la nostra primera indústria. El fet és, però, 
que la convocatòria ha arribat en un moment en què 
moltes de les seguretats forjades al llarg d'anys de 
creixement desbocat semblen esbaldregar-se, 

Avt+o E-scola 
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empeses per la recessió en el nombre de visitants. I 
és per això mateix que molts dels participants en la 
Jornada es varen demanar si els hotelers no els 
havien convocat precisament perquè ara l'horitzó 
s'obscureix, i si aquesta convocatòria no s'hauria 
d'haver produït anys enrere, quan les coses anaven 
millor. Un personatge prou qualificat em va dir: "Fa 
dos, tres, quatre o cinc anys, tothom en sabia molt, 
de turisme; ningú no necessitava consells". 

Pens, honestament, que independentment dels 
motius de la convocatòria, i fins i tot de si aquesta 
arribà prest o tard, el fet, per se, és positiu. Que més 
de seixanta persones de tan diversa extracció social 
i econòmica, i fins i tot política, puguin parlar 
obertament i civilitzadament sobre una qüestió tan 
fonamental per al present i el futur d'aquesta terra, 

··. 

...... 

s'ha de rebre amb esperança. Val més tard que mai. 
L'èxit de la convocatòria palesa el desig, de 
pràcticament tots els estaments del poble, de contri
buir a la consolidació de la indústria turística com a 
motor de l'economia local. 

És evident que, en un dematí, no es resolen 
tots els problemes estructurals del sector turístic i 
que la Jornada esmentada no va ser sinó el tret de 
sortida d'una cursa que pretén aprofundir en tants 
d'aspectes com el passat dia 29 de juny es posaren 
sobre la taula. Almanco així es va prometre pels 
mateixos convocants. 

Si se'm permet, de les moltíssimes aportacions 
que es varen fer al llarg de l'encontre que va tenir 
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lloc a l'hotel "Bella Playa", en deix algunes a la 
vostra consideració i hi afegesc algunes remarques 
personals. Són temes dels quals, com he dit, se 
n'haurà de parlar amb deteniment en un futur 
immediat: 

-El turisme és intrínsecament positiu. Per als 
mallorquins ha significat passar d'una societat rural 
i endarrerida a una altra de plenament desenvolupada 
i amb uns indicadors econòmics espectaculars. Cal, 
per tant, treballar perquè Mallorca continuï essent 
una destinació atractiva. 

-El sector turístic l'integram tots, no sols els 
hotelers. Per tant, tots ens hem d'involucrar en la 
solució dels problemes, quan aquests apareixen, 
però també tots hem de ser beneficiaris de les 
plusvàlues que el turisme genera. 

- El turisme ha generat tot un seguit de 
problemes que, ara mateix, són viscuts per una part 
creixent de la nostra societat com a altament 
negatius, fins al punt de considerar si no posen en 
perill la qual i tat de vida que els mallorquins havíem 
assolit. Massificació, contaminació mediambiental, 
inseguretat ciutadana, manca de vivendes a l'abast 
dels treballadors, saturació de les carreteres, 
colonització cultural. .. són alguns dels indicadors 
que posen en entredit el nostre model turístic. 

- Els hotelers tenen una mala imatge. Sense 
voler ser exhaustiu, i com a simple observador des 
de la distància, gosaria aventurar-ne algunes cau
ses: 

* El sector hoteler ha actuat durant molt 
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de temps d'esquena als demés sectors implicats, per 
més que se'ns digui que el turisme és cosa de tots, i 
ha manejat el seu negoci sense comptar per res amb 
la resta de la societat. 

*Els hotelers han patrimonialitzat la creació de 
rtquesa han recordat al sector d'oferta 
complementària (comerç, restauració, oci nocturn ... ), 
amb insistència i am una certa arrogància, que viu 
gràcies als hotels. 

* Els hotelers s'han regirat contra els polítics 
que governen aquesta Comunitat, i també el nostre 
municipi, i ho han fet amb prepotència i fins i tot de 
mala manera, cosa que posa en entredit les raons que 
els podrien avalar. 

* Els hotelers no han mostrat el més mínim 
entusiasme per les mesures conser vacionistes, com 
ara la creació del Parc Natural de Llevant, quan la 
majoria de la societat sí que hi està a favor. 

Acab amb unes paraules d'Eugeni Aguiló, 
catedràtic d'Economia Aplicada de la UIB: "El sector 
turístic en general i l'hoteler en particular no gaudeix 
d'un estat d'opinió favorable, com a generador de 
riquesa, entre els ciutadans ( ... ) La societat valora 
malament els seus empresaris, que no han fet res per 
generar sinergies entre la població ... " 

Aquesta II Jornada Turística podria marcar -
hauria de marcar- un punt d'inflexió, almenys a nivell 
local, en les relacions hotelers-societat. No és bo per 
al turisme- és a dir, per a tots nosaltres- que visquem 
els uns d'esquena als altres. 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

ELS MARINERS (XVII) 

A
ntigament els mariners mallorquins es concen
traven a les principals ciutats de les illes: Palma, 
Maó i Eivissa on les fortificacions costaneres 

que defensaven els respectius ports creaven, al seu 
entorn, unes zones marítimes segures que eren aprofi
tades pels mariners i pescadors per a desenvolupar la 
seva feina; també comptaven amb mercats organitzats 
que donaven sortida als productes de la mar. 

A finals del segle XVIII els sollerics començaren 
l'exportació de cítrics i fundaren el barri mariner del 
Port. Poc després sorgiren els mariners valldemossins i 
banyalbufarins que, amb els anys, s'estengueren cap a 
l'oest per anar a pescar als voltants de Sa Dragonera i 

Els llaüts són embarcacions 
gràcils, esveltes però molt 
marine1es. Tenen 3 veles llati
nes altes i en punta, però, 
generalment, la vela pollacra, 
subjecta al botaló, i la mitjana 
posterior no es posen i només 
sempra la vela mestra central 
i més grossa. Tenen una 
coberta amb forats a l'obra 
morta i a popa i en el centre 
correderes per tapar. (Arxiduc 
Lluís Salvador) 

cap a zones llevantines per a treure corall dels fons 
coralífers d'Alcúdia i Capdepera. 

Els gabellins del segle XIX eren molt afeccio
nats a la pesca. La nostra costa era rica en peix però 
mancava un mercat i això impedia la professionalització 
dels pescadors. Com deia l'amo en Joan Sancho, "els 
gabellins no eren bons mariners perquè no es dedica
ven a les feines de la mar. Però una vegada mort el 
perill que provocaven els vaixells moros, els pirates i els 
corsaris vengueren barques, principalment de Vall
demossa, que ens ensenyaren a ser bons mariners"(1 ). 
Aquesta és la gran aportació que feren els mariners 
valldemossins que s'establiren a la nostra costa, una 
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Cala S' Almonia (Santanyí). Encara s'hi pot observar diferents tipus d'habitacles emprats històricament per mariners: una cova artificial 
peredada, una barraca, uns escars i cases antigues. 

gent jove, abrivada i decidida a viure de la mar com ja 

havien fet els seus pares, portadors d'una cultura lliga

da a la pesca, autosuficients ja que ells mateixos con

feccionaven els nombrosos ormeigs de pesca (nanses, 

xarxes, coralleres, poteres, etc). Les xarxes eren con

feccionades, sobretot, per les dones de Valldemossa i 

Deià i els mateixos pescadors les tenyien amb escorça 

de pi i les adobaven (2). 

Al mateix temps que es consolidava la cultura 

marinera sorgia la convicció, cada cop més arrelada, 

que la pesca també s'havia de modernitzar, que els 

pescadors de canya eren cosa del passat; aleshores 

aparegueren refranys que expressaven tot un estat d'o

pinió: "Pescador d'ham, pescador de fam", "Pescador 

de canya, més perd que no guanya". 

La I República, l'any 1873, derogà l'Ordenança 

de Matrícula de Mar de 1802 la qual establia uns requí

sits per poder tenir una barca; una liberalització que de 

fet ja existia perquè la normativa no s'aplicava. 

La colonització marinera de la vorera de mar es 

desenvolupà quan ja s'havia iniciat la humanització de 

les marines; per això s'establien a la vorera de mar o en 

els ermassos, fora de les zones de conreu i de les pine

des perquè tenien un valor econòmic. Cada nucli mari
ner tenia el seu redol de pesca; els de Sóller pescaven 

des de Deià fins a Sa Calobra, els de Santanyí es diri

gien ca¡.¡ a l'arxipèlag de Cabrera, els del barrí de Santa 

Catalina de Ciutat pescaven dins la badia. A la 7ona de 

Llevant i Migjorn, on la costa és més retallada i forma 

nombroses cales, els mariners no es concentraven en 

un port o refugi sinó que es dispersaven per les cales 

més arredossades. 

A la costa gabellina, entorn a 1870, hi havia tres 

nuclis mariners: Ses Covasses on s'havien construït 4 

escars, una casa i un carregador; cala Gat amb dues 

cases i cala Rajada amb uns set escars i, finalment, Es 

Carregador amb tres cases, una quarta adossada a un 

carregador i dues cases més que venien a continuació 

(3). Llavors encara no hi havia cap topònim que identi

ficàs dita cala, per la qual cosa el nom actual es deu al 

carregador que hi construí aquella comunitat de mari

ners; a prop dels escars hi ha restes d'un viver; a les 

condicions naturals de la cala com a refugi de barques 

cal afegir-hi l'existència d'una font d'aigua dolça que 

facilitava l'assentament humà. 

La pesca del corall facilitava aquella dispersió 

dels mariners en petites comunitats autosuficients, cer

cant sempre la proximitat a les poblacions costaneres on 

duien a vendre el peix i, també, l'apropament a les pes

queres. A la tornada a Valldemossa, per la festa de la 
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Escars de ses Covasses, uns dels més antics de la nostra costa. 

Mare de Déu d'Agost, feien escala a Alcúdia on venien 
el corall i aconseguien uns estalvis per passar l'hivern. 

Segons l'Arxiduc, alguns d'aquells mariner vall
demossins no tardaren en fer venir les seves dones-per 
terra i les allotjaven a una habitació pobra i petita en el 
poble més proper (4). Aquest seria el cas del matrimoni 
format per Joan Morey i Francisca Torres Torres que 
s'establiren a Capdepera entorn a 1860 i on va néixer 
la filla Francisca l'any 1863. Un altre Morey es va casar 
amb una gabellina de llinatge Orpí, i l'agost de 1861 nei
xia el fill Pere. A les dues famílies esmentades cal afe
gir-hi Antoni Mercant Vila, que fixà la residència a 
Capdepera l'any 1862 quan tenia 20 anys i es casaria 
amb na Bàrbara Melis, i en Joan Calafat Mercant 
"Caracu", que s'establí l'any 1867 amb 24 anys i es 
casà amb n'Àngela Genovard. A aquest grupet inicial 
de valldemossins s'hi ajuntà un altre mariner de soca
rre!: n'Andreu Nadal Soler, felanitxer, resident a 
Capdepera des de 1865, tenia 25 anys. 

Entorn a 1870 deixaren de pescar corall perquè 
exhauriren els bancs coral.lífers; a finals de temporada 
la pesca era tan escassa que es tornà improductiva. En 
Joan Sancho ens diu que el corall valia molts diners 
però vengué una baixa tan grossa que féu impossible la 
feina (5). 

Mentrestant, a la segona meitat de la dècada 
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1860-70, el port d'Alcúdia agafà importància gràcies al 
comerç i a la pesca. Com diu s'arxiduc Lluís Salvador "a 
Alcúdia s'ha creat darrerament una indústria que es 
dedica a la peca de la llagosta. Les llagostes es con
serven dins caixes de fusta col.locades dins l'aigua fins 
que n'hi ha un nombre suficient; llavors s'envien a 
Barcelona mitjançant el vaixell correu. L'any 1872, des
prés del port de Palma el port d'Alcúdia era el més 
important de Mallorca tant pel nombre de barques com 
per les captures de peix. La relació de barques i captu
resera la següent: 

port barques captures 

Palma . .. .' .... 181 . . . .. . . . 185.190 kgs 

Alcúdia .... . .. 35 . ........ 112.800 kgs 

Andratx .. . . . .. 31 ...... .. . 82.320 kgs 

Sóller . . . .. .. .. 17 ........ . 51.200 kgs 

Felanitx . ....... 9 .. . ..... . 21.420 kgs 

A Palma la relació entre les captures de peix i 
nombre de barques és molt baix perquè llavors ja hi havia 
famílies benestants de Ciutat que tenien la seva barca per 
a pescar al temps de lleure. En canvi en els altres indrets, 
les barques pertanyien a mariners i era el seu mitjà de tre
ball; aleshores, la relació de captures per barca augmen
ta fins a oscil.lar entre 2.400 i 3.200 Kg per any i barca. 
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Andana de nanses per a la pesca de llagostes segons un dibuix d.e Die Ba/eare11. 

A la nostra costa, la pesca de la llagosta es feia 
tot I' any, amb veda i sense veda. Les xarxes i les nan

ses es calaven en gran nombre(6). Aquest tipus de 
pesca obligava els mariners a organitzar-se per cons

truir vivers i acostar els caixons amb llagostes fins a 
Alcúdia. La llagosta es pescà intensament durant molts 
anys fins que entorn a 1920 baixaren les captures per 
un excés de pesca. 

Aleshores, tots els mariners vivien a 
Capdepera, on devien completar el sou amb jornals i, 
possiblement, obra de pauma. A principi de 1880 i grà

cies a la pesca de la llagosta, els mariners tornaren a 

agafar força i és llavors quan arribà la segona immigra
ció d'homes de la mar. Si la captura del corall era una 

activitat de temporada, la pesca de la llagosta es con
vertí en una tasca gairabé diària, cosa que obligà a 

crear unes infraestructures bàsiques com vivers, 
magatzems per als ormetjos i un carregador. 

L'any 1889 el nombre de famílies mariner0s de 

Capdepera classificat pel seu lloc d'origen era el següent: 

Capdepera 12 famílies 

Valldemossa 5 famílies 

Palma 1 (Salvador Coves) 

Artà 1 (Antoni Mas) 

Felanitx 1 (Andreu Nadal) 

Pollença 1 (Joan Merced Nadal) 

Tarragona 1 (Vallespir Povill) 
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La procedència dels mariners d'aquella segona 
immigració ja és molt diversa, alguns tan sols es que
daren unes quantes temporades. La cinquena família 
que formaren els mariners valldemossins no es consti

tuiria fins l'any 1884, quan en Joan Mercant Homar de 
21 anys s'esposà amb una filla de valldemossins: na 

Francisca Morey Torres. 

El procés pel qual els vells pescadors es con
vertiren en mariners, és a dir, com la pesca passà a ser 

una activitat continuada, un ofici és semblant en totes 
les illes de la Mediterrània Occidental. Els problemes 
inicials eren compartits per totes elles: inseguretat deri

vada de la pirateria, insalubritat de les costes, l'escasa 

població i la incomunicació, uns problemes que també 
se superaren al mateix temps. 

Un procès quasi calcat al de Capdepera fou el 

que patí el poble de l'Alguer a l'illa de Sardenya. "Fins 
fa cent anys l'única pesca que mobilitzava homes i 

recursos era la del corall; però al voltant de 1890, el 

sector, ja en decadència, entrà en crisi profunda en part 
pel descobriment de nous bancs coral.lífers i també per 
la competència japonesa. Els corallers intensificaren 

l'activitat pesquera fins a convertir I' Alguer en el centre 
pesquer més important de la Sardanya. Tot això enmig 
de contínus corrents immigratoris. Aleshores van orga

nitzar un floreixent negoci: l'exportació de la llagosta. 

Las goletes-viver introduïdes pels "viatjants" catalans i 
mallorquins estimularen aquest tràfic, que anava dirigit 

als mercats de Barcelona i Marsella; el moment de 
màxim esplendor del comerç de llagosta fou entre els 
anys 1920-1940". 

A Sardenya, els canvis duien un retràs respec
te a Mallorca, per la qual cosa quan aquí hi havia un 

temps de crisi, de canvis i de transformació allò passa

ven per anys de bonança. 
Aquesta comparança, permet observar fins a 

quin punt la mar Mediterrània ens ha agermanat durant 
segles, i segur que en 1al futur, malgrat els avanços tec
nològics, i de tot tipus, la nostra mar continuarà fent 

sentir la seva empremta. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 
(1 ,5,6) Sancho "Coll", Joan Cap Vermell, nQ 52, any 1985 

(2,3,11,7) Arxiduc Lluís Salvador 

(8,9) Arxiu municipal. Cens de 1889 

(1 O) Rigo, Joan. "Els nassaiolos de l'Alguer", Article a El Mirall, nQ 33, 
1989. 



conversa 

Pes Cap que crem_a 

"Faxdepera" ha complert els primers cinc 
anys d'existència. Molts li havien augurat una vida 
efímera, pel seu to polèmic i el seu esperit de denúncia. 
Avui, però, ja sembla un projecte perfectament 
consolidat, amb un nombre de lectors que garanteix 
el seu present i que obre les millors expectatives per 
al futur. 

D 'aquest lustre d 'informació independent de 
la publicació, en parlam amb Antoni Palmer "Fabio ", 
que n'és fundador i director. 

-Ens podries resumir com !tan estat aquests 
primers cinc anys de HFaxdepera"? 

-Molt interessants ... i molt cansats! Jo vaig par
tir per fer una prova, per sis mesos, i cada sis mesos ho 
volia deixar, però com que "Faxdepera" anava prou bé i 
funcionava, i a més aquesta feina és la que a mi m'agrada, 
hem arribat a aquests primers cinc anys. Jo he fet feina 
de periodista a distints llocs, però aquest és el repte més 
aífícihimb- què' m-'he' trobat.: No --é-s' el mateix escriure 
notícies d'abast nacional o de la nostra comunitat, que del 
poble on vius, quan Ja teva oficina és veïnada de 
I' Ajuntament. Quan tu mantens una actitud crítica, que 
és Ja que ha de mantenir el periodisme, i t'has de veure 
cada dia amb les persones que critiques, això és complicat. 
Jo encara no m'hi he acabat d'acostumar. Ara, pel demés, 
estic molt satisfet, perquè crec que la revista s'ha convertit 
en paño de lagrimas de la gent, de gent que em telefona 
i després de denunciar el que sigui em diu: "no importa 
que publiquis res, però ja m'he desfogat". D'altra banda, 
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és un fet que "Faxdepera" té una bona resposta i dels 500 
exemplars amb què començàrem hem arribat als 900, i 
fins i tot a 1.000, alguns mesos, cosa que ens ha permès 
'èolftlhòafmrrlJ1' emprés'à.-J<f, -els 'a'o~l'"prhn'ers a.nys-;ilò'Vaig 
cobrar ni una pesseta. Ara, en canvi, tenc un petit sou, 
més petit que el d'un cambrer, compensat per la satisfacció 
de fer la feina que m'agrada. 

- Quines serien la millor i la pitjor experiència 
que !tas viscut al capdavant de HFaxdepera"? 

- Jo, cada dijous, quan acab la revista, tenc una 
mena de depressió postpart, perquè sé que l' endemà és 
divendres i he de començar de bell nou, moltes vegades 
completament en blanc, amb un grapat de pàgines per 

rr===~~~~====;---------, omplir. No puc oblidar, tampoc, l'atemptat que vaig patir a 

MÒBIL 630814336 
E-mail: info@ben-fet.com 

07580 Capdepera 
MALLORCA 

BENFET 
PARTY-SERVICE 

CATERING 

Servei de 
menjar, menatge 

i personal a 
domicili 

Visiti la nostra web 
www.ben-fet.com 

ca nostra, amb trets inclosos, que sembla que s'ha de rela
cionar amb la feina. Així mateix, em té molt neguitós la 
incomprensió de part dels poders locals, del mateix 
Ajuntament, o de la Policia, amb una manca total de 
transparència informativa, cosa que dificulta molt la feina. 
En l'aspecte positiu hi he de posar la satisfacció de veure 
que la revista es llegeix, els comentaris dels lectors 
animant-me a seguir, la seva fidelitat, amb molts que són 
suscriptors des del primer dia, el seu esperit de col·laboració 
en seccions com "Ética y estética", o d'altres ... No puc 
oblidar tampoc els magnífics articulistes que han escrit o 
escriuen a "Faxdepera", com Andreu Genovart o Joan 



entrevista 

Simonet, ara bé, m'agradaria tenir més col·laboradors, que 
aportassin visions distintes a les de la mateixa revista. 

- Com et dus, amb els polítics? 
-Bé amb l'oposició i malament amb l'equip de 

govern; en aquest són vuit i n'hi ha dos que em saluden, i 
els altres ni això. És a dir, que la relació no és bona. I que 
consti que jo he ofert la meva coHaboració moltes vegades; 
encara no fa un mes vaig escriure una carta al batle, 
reiterant la disposició de "Faxdepera", ja expressada en 
anteriors ocasions, a canalitzar la informació de 
l'Ajuntament. No he rebut resposta. I esper que no em 
diguin que vagi al gabinet de premsa, perquè seria com si 
se'n riguessin de mi, perquè no funciona. És a dir, ni amb 
el bati e anterior ni amb el batle nou ... 

- Gràcies, Toni. I enhorabona per aquests cinc 
anys de "Faxdepera". 

- Gràcies a vosaltres. 

'Z)~ 

LLEVANT 
Articles de menat-ge 

Lifeim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta, 12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 
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PERBOCAD' ALTRI 
- El sector turístic en general i l'hoteler en 

particular no gaudeix d'un estat d'opinió favora
ble, com a generador de riquesa, entre els ciutadans 
( ... ) La societat valora malament els seus 
empresaris, que no han fet res per generar 
sinergies entre la població ... 

Eugeni Aguiló ,catedràtic d'Economia 
Aplicada de la UIB 

- Davant la fètida presència d'aquests nois 
vagament nazis, bruts, brutals, embrutats, de crani 
primitiu, d'estómac cerveser, de banderes infec
tes, tothom se sent angèlic. I condemnant-los, es 
pren un tranquil·litzant moral. No hi fa res que les 
escombraries on aquests joves s'alimenten siguin 
les escombraries nostres, les escombraries que la 
nostra atractiva democràcia liberal ha defecat: 
els educa la televisió que el mercat afavoreix; els 
expulsa un sistema educatiu que entre tots -
famílies, polítics, periodistes, buròcrates i mestres
hem fet fracassar; els han criat uns pares que 
viuen en uns barris desballestats i desagradables, 
uns pares obrers que treballen poc o molt, que 
tenen una certa capacitat de consum, però que, 
havent perdut els valors dels avis i havent-se 
posat ells també en mans de la televisió, ja no 
tenen ni un sol valor moral o cultural per traspassar. 

Antoni Puigverd, escriptor 

-Alguns escriptors anglesos han donat l'avís: 
compte amb les obsessions nacionals provocades 
per intoxicacions massives d'esport( ... ) Els equips 
nacionals, no juguen, ens representen, i si es 
juguen alguna cosa és sobretot l'honor i les virtuts 
de la nació que els ha investit. 

Emili Teixidor, escriptor 

- A mi m'agradaria que se m'acabés al 
mateix temps la paraula i la respiració , aquest em 
semblaria un final adequat. Escriure ha estat la 
meva manera de respirar. 

Josep Maria Espinàs, escriptor. Premi 
d'Honor de les Lletres Catalanes 
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La mirada 
d'un foraster 

Lluís Cerrada Carretera 

Els medis de transport (i IV) 

Acab la sèrie d'articles dedicats als medis de 
transport, tot parlant del que molts anomenen un transport 
sostenible, és a dir, d'una reconversió ecològica de la 
mobilitat, de potenciar models de desenvolupament territo
rial i urbanístic compactes i densos davant de la dispersió 
urbanitzadora d'habitatges que omplen el paisatge. Opten 
ben a les clares, els qui així pensen, per la limitació i 
autocontro I del veh i el e particular i donen suport al transport 
col·lectiu, que redueix el risc d'un accident mortal, assegura 
unamobilitatpera tothom i implica un clar estalvi d'energia 
i la consegüent millora ambiental. Aquesta gent fonamenta 
les seves idees en nous estudis i experiències als Estats 
Units, Regne Unit, Escandinàvia i Austràlia, i en documents 
de la Unió Europea. 

Tots aquests estudis arriben a la conclusió que la 
mobilitat no passa per construir noves infraestructures 
viàries i autopistes, sinò per aplicar mesures orientades a 
moderar el trànsit de vehicles particulars, potenciar un 
transport public eficient i prioritzar la seguretat per sobre 
de la velocitat. El més recent d'aquests estudis és el "200 1 
Urab Mobility Studi" realitzat pel Texas Transportation 
Institute amb la colaboració dels departaments de transport 
d'onze etats nord-americans. L'estudi analitza la congestió 
del trànsit de 68 àrees metropolitanes i arriba a la conclusió 
de que la congestió ha augmentat en totes aquestes àrees, 
encara que I 'increment de les infraestructures viàries 
augmentàs per sobre l'increment de la població. Solament 
on hi ha un bon servei de transport col·lectiu els ciutadans 
han pogut eludir I' agreujament de la congestió circulatòria. 
I això que sucedeix a Nord-amèrica, el zènit dels països 
desenvolupats, amb les seves avingudes i autopistes de més 
de quatre carrils en cada direcció, serà el nostre trist destí 
si no aprenem dels errors aliens. Amés a més, la nostra illa 
és molt petita i no pot suportar més invasió viària del seu 
territori, encara que el nostre sistema d'urbanització sigui 
molt dispers. Crec que no ens resta altra sortida, veient 
l'experiència d'altres països més desenvolupats que 
nosaltres, que millorar la xarxa viària ja existent, potenciar 
el transport col·lectiu i no prioritzar la velocitat, sinò la 
seguretat i la moderació del trànsit. M'agradaria poder 
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trobar-me de bell nou amb aquella illa, quasi desconeguda 
per mi, anomenada de la calma; perquè, fins ara, més bé he 
viscut els meus primers quatre anys a una illa d'estrés. 

Em resta posicionar-me sobre l'actual recuperació 
del tren a la nostra illa. Per tot el que he exposat fins ara i 
per la meva experiència viscuda a Madrid, sóc un ferm 
partidari d'oferir alternatives col·lectives al vehicle parti
cular. Estam arribant a tal grau d'ocupació dels nostres 
carrers i carreteres pel coxte particular, a una taxa de mor
talidad circulatòria, a un nivell de consum d'energia i de la 
consegüent degradació mediambiental, que, per sobre de 
principis ideològics i d'interessos econòmics, es fa necessari 
i urgent potenciar el transport públic. Crec que s'ha de 
millorar, no augmentar, la nostra xarxa viària, desdoblant 
els trams més congestionats, circumval·lant els pobles, fent 
més segures les incorporacions a les carreteres principals 
i transformant els encreuaments de carreteres en rotondes. 
El transport públic per carretera també és ben hora que 
millori: que sigui més segur, freqüent, còmode i barat, i que 
cobreixi una xarxa més circular, costanera, i no tan radial, 
sempre depenent de Ciutat. I que si les empreses privades 
actuals que gestionen aquest servei públic no poden o no 
volen mantenir-lo, que passi a mans del Govern o del Consell 
Insular. 

En relació al tren, crec que ha estat un greu error 
que només s'hagi mantingut, des de la seva fundació l'any 
1875, la línia pública Palma-Inca, ara estesa fins a sa Pobla, 
i 1' actual línia de gestió privada Palma-Sóller-Port de Sóller, 
creada l'any 1912, la concesió de la qual s'acabarà l'any 
20 11. De tots és sabut que I' actual Govern és un ferm 
partidari de la recuperació de les antigues línies de ferro
carril, desaparegudes als anys 60 i 70, i de la seva ampliació 
a noves zones costaneres com Alcúdia i Capdepera. També 
estan prevists els accessos a l'aeroport i a la Universitat. 
Ara mateix es parla de nous abaixadors a Ciutat, en la 
línea Palma-Inca i d'un servei ràpid a Marratxí cada vint 
minuts, així com 1 'inici de tota una xarxa de tren de rodalies 
que, a llarg termini, s'estendria a tota l'illa. 

Els qui s'oposen a aquests projectes de recuperació 
del tren argumenten que és un capritx car i no adequat per 
a unes distàncies tan curtes com són les de la nostra illa. 

PREMI CAP VERMELL 2002 
El meu vot és per a la persona/grup/entitat 



col·laboració 

Els fets els lleven la raó: de capritx res 
de res, si tenim en compte I 'ús 
progressiu de la línia Palma-Inca-sa 
Pobla: 2.031.205 passatgers l'any2001, 
un 20,51% més que I' any anterior. So
bre la seva carestia, és ceti que no és 
rendible segons I' esquema productiu de 
I' economia de mercat. La línia Palma
Inca-sa Pobla és dificitària: 2,1 milions 
d'euros de beneficis per la venda de 
bitllets mentre que les despeses arri
ben a 4 milions d'euros. Però, amb el 

: ..... 

Sl 
mateix criteri crematístic, tampoc és 
rendible la construcció i manteniment 
de les carreteres: mantenir anualment 
un quilòmetre d'autopista costa 60.000 
• (10 milions de pessetes). A més a 
més, el tren redueix per vint el risc 
d'accident mortal, i les despeses 
hospitalàries per accidents de trànsit a 
les illes Balears pugen a 60.000 milions 
de pessetes anuals. I tot això sense 
tenir en compte les pèrdues de 
productivitat per un trànsit tan saturat, 
ni I 'estalvi energètic amb la 
consegüent millora del medi ambient. 
Finalment, els que al·leguen que el tren 
solament és pràctic com a transport de 
rodalies de les grans ciutats o per a 
distàncies superiors als 200 
quilòmetres, callen o desconeixen que 
els països europeus amb més utilització 
del tren són el més petits i amb una 
dens i dat de població molt pm·escuda a 
la nostra: Dinamarca, Luxemburg, 
Holanda i Suïssa. 

Idò ... 
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Gabellins 

fora poble 

- Les atletes gabellines 
segueixen en la línia d'èxits a què ens 
estan acostumant. Recapitulem: 

* Campionats d'Espanya de 
la Joventut, celebrat a Saragossa (29-
06). Clàudia Troppa és primera en 
100m. tanques (14.07) 

* Campionat d'Espanya ju
venil a Miranda de Ebro (06.07). 

' 
Clàudia Trop pa guanya la carrera de 
100m. llisos (13.99); Sandra Yaw 
és medalla de plata en salt d'alçada 
(1'63 m.) 

* 11 Míting d'Atletisme 
d'Estiu de les Illes Balears (06.07). 
Núria Serra guanya la prova de 400 
m. (1.02.87) i es proclama vencedo
ra absoluta de categoria femenina, 
segons la taula hongaresa. 

*XXXIX Campionats 
Absoluts de les Illes Balears d'Estiu 
(13.07). Clàudia Troppa, or en 100 
m. llisos (12.24), i or en salt de 
llargada (5'45 m.); Núria Serra, 
bronze en 800 m. (2.25.87); Sandra 
Yaw, or en salt d'alçada (1 '65 m.) 

Excel·lents! 

- En gimnàstica, el treball 
també comença a donar fruits: 

* Campionat d'Espanya de 
Gimnàstica, benjamins (Pozuelo de 
Alarcón, dies 5, 6 i 7 de juliol). Lucia 
Scaringi, tercera en barres 
assimètriques i quarta en la 
classificació general; Esther Juan, 
vuitena en la general. Dos llocs 
magnífics, a banda de la gran 
experiència que suposa competir a 
nivell estatal. 

- Canvi de tema. La gabellina 
Maria Vives "Llissa", ha estat a Cuba 
aquest mes de juliol (16 al25). Això 
no és notícia, però sí que ho és el fet 
que fos convidada a donar una 
conferència a la Casa Balear, de 
l'Havana, sobre l'obra de pauma. 
Amb fotos incloses, us n'ampliarem 
l'abast en el proper número. 

- Els futbolistes Juanmi i 
Antoni Prats, que participaren en una 
taula rodona de les festes del Carme, 
ja s'han incorporat als seus equips, el 
Sevilla i el Betis, respectivament, on 
estan duent a terme la preparació de 
pretemporada. Els desitjam molta sort 
en el campionat 2002-2003. 
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NOTADEPREMSA 

EL CONSELL DE MALLORCA HA 
INICIATL'ASFALTATDELAAUTOVIA 
CAPDEPERA-CALA RAJADA I DEL 
CARRER GOMEZ ULLA A CAPDEPERA 

El Consell de Mallorca infonna de I' inici de les obres 
de millora del fenn i asfaltat de la autovia (carretera C-715) que 
uneix Capdepera i Cala Rajada i del carrer Gómez Ulla dins el 
casc urbà del poble de Capdepera. 

Al darrer moment a petició de I' Ajuntament de 
Capdepera, i donat el deficient estat del fenn, el Consell de 
Mallorca ha in el uit dins del projecte l'asfaltat del carrer Gómez 
Ulla, entre la plaça de l'Orient i la entrada a Capdepera des de la 
carretera de Son Servera. Aquest tros, que també fonna part de 
la C-715, te una longitud de 1000 metres. 

El Pressupost total de la obra puja a 400.000 euros i ha 
estat adjudicada a la empresa Coexa. L'obra consisteix amb la 
fressada del paviment actual, el sanejament de blandons, la 
coloració de la capa de regularització S-12 amb un gruix de 4 cm 
i per acabar es donarà la capa de rodadura fonnada per àrids 
porfídies i betum modificat BM-3. A continuació s 'aplicaran les 
marques vials horitzontals. 

La novetat més destacada de aquesta actuació es la 
utilització d'un nou aglomerat de més qualitat per la capa de 
rodadura. La mescla bituminosaP-12, amb àrids porfídies i betum 
modificatBM-3fanquelacapasiguimoltmésduradora,ambmés 
resistència al en ve 11 iment, millor adhesivitat i millor comportament 
a altes i baixes temperatures. Es per això que el cost d'aquest 
aglomerat es més alt que altres tipus. 

La durada de les obres serà de aproximadament tres 
setmanes i el Consell de Mallorca demana disculpes per les 
molèsties que puguin ocasionar les mateixes. 

Aquesta actuació s'emmarca dins el pla de millora 
viària que està d1,1guent a tenne el Consell de Mallorca des de 
que aquesta institució va assolir les competències de Carreteres 
a inicis de l'any2002. 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
llicenciada en Ciències Econòm~ues i Empresanals 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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~· EC: 

La batalla de l'illot "Perejil", Juevert per a 
nosaltres, ha estat pròpia dels acudits d'en Gila. 
Per una penya enmig de la mar, situada a menys de 
tres-cents metres de la costa marroquina i a 40 
quilòmetres de Ceuta, Espanya i Marroc ha lliurat 
una aferrissada batalla mediàtica, afortunadament 
sense morts ni ferits. 

Ningú sap ben bé per què el rei del Marroc 
ha decidit de cop i volta envair aquesta illeta aban
donada i insignificant, tant que ningú va decidir fer
ne menció, ni en el procés descolonitzador, ni en la 
redacció dels estatuts d'autonomia deCeuta i Melilla. 
De fet, feia 40 anys que just la visitaven 
ocasionalment la Guàrdia Civil i, segons diuen, 
traficants i contrabandistes. Per a molts es tracta 
de marejar la perdiu pel tema del referèndum del 
Sahara o, segons altres, distreure la població davant 
l'increment de la pobressa i la pèrdua d'esperances 
de modernització i democratització del Marroc. 

Però el cert és que s'ha envaït un territori, 
s'ha reconquerit i ara s'ha tornat a l'estat anterior 
(desmilitaritzat), amb la conseqüent tensió entre els 
governs, i el que és pitjor, entre les poblacions dels 
dos països. 

No han faltat les veus que han demanat una 
reafirmació sobiranista (l'illa és un símbol, per a 
aquests) i d'altres que han proposat posar-li un llacet, 
a l'illot, i donar-lo de present de noces al rei del 
Marroc, qui, casualment, es va casar aquests dies. 
Però ni una cosa ni l'altra, mentre que patrulleres 
d'un i l'altre país se posicionaven una davant l'altra, 
apuntant-se amb els canons, la solució diplomàtica 
s'imposà sota la mirada atenta de l'amic americà. 

Ara ja tornam al punt de partida. A l'status 
quo dels nassos. A mirar cap al Sud amb recel, a 
seguir amb l'estira i arronsa diplomàtic, i als gests 
ara amistosos ara despectius d'uns i d'altres. 

Cadascú haurà so1tit guanyador davant els 
seus ... Tant Mohamed VI com Aznar hauran tengut 
ocasió de treure pit. Afortunadament, no s'ha vessat 
ni una gota de sang per aquesta pedra enmig de la 
mar. 

Tres i no res 
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L'efecte Ballerman 6 i més 

En els darrers anys m'he trobat turistes que m'han 
repetit la frase «No tornarem». Les raons són fàcils 
d'esbrinar en el cas del turisme provinent de la península. 
Se'n farten que se'ls parli en alemany a totes hores; que 
les cartes dels restaurants moltes vegades només estiguin 
escrites en aquest idioma i els cambrers no en coneguin 
cap altre; que l'ambient sigui quasi (quasi?) el d'aquest 
país. D'altra banda, pel que fa als horaris, és evident que 
si un és madrileny o català, se li fa estrany haver de sopar 
tan aviat com els teutons que ocupen la major part de les 
places de l'hotel on s ' allotgen. De tota manera, per 
percentatge, el turisme que més interessa és 1 'alemany i si 
s 'ha de sacrificar la resta per acontentar-los a ells pot ser 
econòmicament comprensible (es pot menysprear algun 
visitant?). Però enguany el turisme alemany també està 
fallant. Sembla que ara el llop ve de veres. Al carrer són 
pocs, molt pocs els que encara s'atreveixen a donar-li la 
culpa a I' ecotaxa. La segona televisió oficial del Partit 
Popular, Antena 3, fa poc encara s ' atrevia a dir- ho en 
titulars: amb la boca petiteta, aquell presentador que tant 
se sembla a Chucky, el «muñeco diabólico», amb permís 
del ministre Piqué, posava I 'ecoimpost en el llistat de les 
cinc raons que han provocat la davallada de turistes a molts 
indrets de l'Estat espanyol (no només a les Balears!). 
Llavors, el periodista que havia fet la informació des de 
Mallorca el desmentia rotundament amb un reportatge on 
quedava clar que els turistes no han vengut per una altra 
raó: l' euro. 

Encara que el truc de Rodrigo Copperfield Rato 
aconseguís que l'IPC de gener gairebé no variàs, s'ha de 
ser Aznar per no adonar-se que hem patit la pujada de 
preus més forta de tota la història. Pujar la meva filla de 
dos anys a un cotxet mecànic per a infants que hi ha als 
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comerços illencs I' any passat em costava 100 pessetes. 
Ara costa un euro: en uns mesos un increment del 60%! 
S'imaginen que els nostres sous haguessin pujat un 60%? 
Els alemanys tenen sous molt més alts que els nostres, però 
tant aquí com al seu país han de fer front a preus molt més 
alts. A més, l'efecte psicològic «som milionari!» que creava 
canviar marcs per pessetes s'ha perdut. Per això molts 
van a Tunísia o a Croàcia, per exemple. 

Un estudi de la Conselleria de Turisme demostra 
que un 50% dels alemanys creu que l'illa està massificada 
i que hi ha un excés d'oferta «Ballerman 6»: gent de poca 
cultura que gaudeix d'engatar-se i fer l'annerotpels carrers 
a la nit. De tota manera, monedes i estudis a banda, posant
nos a la pell dels alemanys, de motius per no tornar a alguns 
indrets de les nostres illes tots en sabem de sobres. 
N'enumeraré uns quants de I' indret turístic que millor conec. 
Pas una tercera part de l'any en aquest exbell racó de 
Mallorca no només perquè hi tenc la família, també hi vaig 
créixer i l'estim. Si no fos per això, per ventura tampoc hi 
hagués tornat. Les raons podrien ser aquestes: Perquè no 
m'agrada anar a fer turisme a un lloc on no puc tirar un 
paper o una llauna a una paparera perquè totes estan plenes 
a vessar. Perquè no puc suportar que es faci una reforma 
important als carrers del poble i en lloc d'eliminar barreres 
arquitectòniques sen ' afegeixin de noves (les revistes locals 
han muntat un concurs per esbrinar qui està enterrat als 
sarcòfags que han posat com a bancs en els carrers 
reformats) , 

Perquè no m'agrada sortir a passejar i que passin 
pel meu costat quatre motos amb un tub d'escapament 
ensordidor. Perquè ningú no vigila que els gats no facin 
renou al costat dels hotels. Perquè cap llei no ha impedit 
que al costat d'aquests hotels i residències familiars hi hagin 
proliferat locals on la música està encesa fins a les 2 o les 
3 de la matinada. Perquè hi ha discoteques que no 
compleixen amb la normativa de sorolls i continuen llançant 
el seu «bum, bum, bum» amb el conseqüent consum de 
vàliums per part dels veïnats. Perquè cada setmana els 
hotels fan un parell de revetles i/o espectacles a un volum 
esfereïdor. Perquè la quantitat de cables que creuen el cel 
del poble és absolutament escandalosa. Contaminació vi
sual a la qual s' ha d' afegir els cartells lluminosos de factu
ra tosca i desfasats, a més dels anuncis verticals de golfs, 
urbanitzacions, clubs de busseig ... (sabien que a Lanzarote 
la publicitat vertical està prohibida? Quin goig! Quina pau!). 
Perquè no m'agrada que la meva tovallola quasi hagi de 
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tocar la del veïnat per manca d'espai . Pels aparells de 
música damunt la platja. Permeteu-me parar un moment 
en aquest punt: arriba Cala Agulla a les 10.30 del matí. Un 
grup de persones crida i es belluga davall dos pal ·lis 
gegants . M'hi aprop. És un equip de futbol alemany de 
vacances. Tenen un aparell de música connectat a la bateria 
d'un cotxe. Dos bafles de discoteca gegants. Els dic que si 
jo fes allò al seu país em matarien. Em diuen que baixaran 
la música. No ho fan. Crida la policia municipal. Em diuen 
que no poden fer res, que estan en el seu dret. Del meu 
dret i el dels turistes a estar tranquils a Ja platja no n'han 
sentit a parlar. Tampoc no els han dit que no està bé apa
gar els cigarros dins l'arena i deixar-los de decoració. 
Bastaria un cartellet, un simple cartellet per aconseguir 
que, com a mínim, els alemanys no ho fessin (els teutons 
són molt més disciplinats que bruts). Perquè per veure 
ciment, bucs inacabats i aberracions arquitectòniques, em 
queda Alemanya on tot està fet amb una mica d'harmonia. 
Perquè troba faltar els raconets de verd que hi havia entre 
els hotels. Tot es va convertint, a poc a poc, en una impro
visada i saturada gran superfície comercial sense cap 
interès. En les dues darreres dècades no hi ha hagut valor 
ni coneixement per fer el canvi que necessita aquest negoci 
que ens dóna de menjar a tots. Són pocs els que han apostat 
per la qualitat. Fins ara només hi havia interès per una 
cosa: construir més. Ara comprovin si aquestes 
observacions són aplicables a la població turística que 
vostès coneixen. Troben a faltar 

Miquèl Pirí:> . Periodista. 
mpí1 is(ii}malloi\>nv-.eb.nd 
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VERTADERA 
' NARRA CIO CURTA 

Passejant, distret, veig venir 

dues bubotes, quan ja les tenca dues 

passes. Déu meu, quin retgiró! 

Dos marcians. El cor em 

batega amb força. 

Un encontre a la tercera fase 

em ve al cap. 

S'aturen, s'arrabassen la pri

mera capa de pell de la cara i són dos 

coneguts de tota la vida. 

Em saluden, els salud i 

continuu passejant el ca. 

NARRADOR CURT 
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La celebració de l'eliminatòria de 
la Copa Federació de tennis a Cala Raja
da ha estat un esdeveniment esportiu que 
no ha comptat amb l'assitència de públic 
que, crec humilment, es mereixia. 

Poca gent a les grades i... molta, 
molta calor. No és per criticar, però crec 
que fer els partits a les hores de màxima 
insolació no ha estat gaire encertat. 
Diuen que va ser per la retransmissió de 
TV 

Jo, malgrat dur gorra i la màxima 
protecció solar, en vaig sortir vermell 
com una gamba. 

Això sí, vaja pallissa que se'n 
duguren les jugadores alemanyes! 

:pep Terrosa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 9 71 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 



capdepera fa 20 anys ... 

Fa 20 anys, 
deia ... 

juliol1982 . 0° 19 

Editorial 
L'olla política duu un bon bull. Els partits 

polítics estan visquent, encara que oficialment no 
sigui així, un període d'autència campanya elec
toral. 

Grumallons 
Els entrevistats d'aquell juliol del 82 foren: 

Jeroni Alzina, President de l'AMPA de Capdepera; 
Antoni Alcover, Regidor de Turisme; i Pere Melis, 
conrador. 

Plaça des Sitjar 
- Per si no ens bastava quedar-nos sense 

pins, ara també se'n duen l'arenta del Munt Gros. 
Qui ha donat permís? Ho sap i ho vol el poble? 

- En els jardinets que han fet entre la platja 
de son Moll i el carrer hi han il·luminat uns 
brolladorets molt graciosos. També el de la plaça 
dels Mariners ens fa oblidar la sequera que patim. 

- Ha sembrat discòrdia la prohibició de 
circular els motorets i motos per Cala Rajada més 
tard de les 1 O del vespre (. .. ) Es comenta que ha 
estat una decisió personal del batle, sense escol
tar el regidor encarregat de la ciruclació. 

- A la taula rodona que hi hagué a Cala 
Rajada per parlar de les drogues hi assistiren 
devers cinquanta persones, però només cinc o sis 
pares. 

- El diumenge 13 de juny, dos capdeperins 
volgueren llogar una post de windsurfing a la 
platja de sa Mesquida i els digueren que no: 
"Sólo para extranjeros ". 

Entrevistes 
Per parlar de la satistacció o del disgust de les 

notes escolars, parlàrem amb: Luís Mayoral, direc
tor de l'Institut d'Artà; Jaume Torres, professor de 
l'Escola d'F.P. d'Artà; Tomeu Català, professor de 
l'Institut d'Artà; Toni Amorós, alumne de COU de 
Manacor; i Joan Serra, alumne de 1:3UP d'Artà. 
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Esports 
- Una paraula podria resumir la nostra 

impressió respecte de la "IV Marathon Interna
cional de Windsurfing": decepció. Decepció en el 
sentit que la Marathon resulta una prova 
absolutament divorciada del sentiment popular. 

- Amb motiu de les Festes del Carme es va 
córrer la IV Carrera Popular. Hi participaren 
més de 200 corredors. Va guanyar en Llorenç 
Femenies, de Manacor. 

Altres seccions 
- Nus en paraules. Antoni Garau 
- Per què? 
- La Sala (extractes d'acords del Ple de 

l'Ajuntament) 
-L'Esvoranc: Rèquiem per una modista. Joan Rai 
- Història de Capdepera. Joan Sane/to Alzamora 

"Coll" 
-Materials per a la nostra història: L'església del 

Castell. Pep Terrassa 
- Curolles d'un somiador. Gregori Mateu 
- España, miembro de la OTAN, sí. Llucià Rinyon 
- Significat de la promesa. Mateu Gi/i 
- Poemes. Antònia Garcia; Jaume Fuster 
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_____ Agenda de la Vila ___ _ 
' mes d'abril 

Naixements 
dia 16 maig, Ivan Stefanov Steffanov de Stefan i Maya 

dia 19 maig, Ainhoa Oviedo Silva de Cari os i Tatiana 

dia 24 maig, Sergi Vadell Cruz de Lorenzo i Sabina Maria 

dia 27 maig, Sofía peñalver Krautwust de Luís i Silvia 

dia 30 maig, marta Guerrera Fabregat de Blas i Olga 

dia 1, Alberto Salido de Jesús i Adelaida 

dia 5, Denisse Gallarda Quiles de José gabriel i Joana 

dia 6, Francisco Javier Vega Ortiz d'Andrés i Rocio del Mar 

dia 9, María Moreno Llabata de Rafael i Catalina Isabel 

dia 15, Juan Manuel Castilla Garrida de Manuel i Ma Concepción 

dia 26 , Laura Lechón Flaquer de Francisco i María Esperanza 

dia 27, Francisco Ruiz Malagón de Francisco i Ana Maria 

Noces 
dia 1, Francisco Hermosa Duran amb Isabel Maria Adamo Barragan 

Finats 
dia 1, Francisco Marfil Alcaraz ( 1.94 7) 

dia 4, Merry Elisabeth Johnson (1.924) 

dia 15, Josep Terrassa Fornés (1.909) 

Margalida Mercant Melis (1.908) 

dia 21, Brigitte He iga Rita Fitsche ( 1.94 7) -~-,./'1 >_· .__ 
~------------~-~-~ 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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El GOB davant la primera moratòria que tomba les grues 

La moratòria que ha anunciat el Consell Insular de 
Mallorca (CIM) marca un punt i apart en el paper 
reivindicatiu del GOB: guanyada la batalla a la urbanització 
ara cal guanyar-la a I' edificació; guanyada la batalla a les 
excavadores, ara cal guanyar-la a les grues. 

Els anys 80 el GOB reivindicava la protecció dels Espais 
d'Interès Natural singulars: el Trenc, la punta de n'Amer, 
I' Albufera .. . Una reivindicació que culminava amb la gran 
fita històrica que fou l'aprovació, al1991, de la Llei d'Espais 
Naturals, la LEN. Acte seguit, des de principis dels 90, el 
GOB introduí una nova paraula al vocabulari urbanístic 
insular: moratòria. Era la campanya, 
encetada el 1991 -»Prou 
d'Urbanitzacions»-; una campanya .. 
que veuria els seus primers fruits 7 
anys més tard, el 1998, amb la 
suspensió de 77 urbanitzacions 
(100 .000 places) per part del CIM. 
L' any següent, al 1999, les 
Directrius d'Ordenació Territorial 
(DOT) remataren la feina amb una 
afegit d'una trentena 
d'urbanitzacions; això sí, les menys 
sol·licitades però, sobretot, impedint 
que els ajuntaments programessin 
noves urbanitzacions desconnectades dels sòls ja 
urbanitzats o a menys de 500 metres de la mar. 

La norma del CIM de 1998 i les DOT de 1999 
demostraren clarament que aturant la urbanització no 
s'aturava el ritme frenètic de l'edificació. Així ho plantejà 
el GOB tot intensificant la campanya de denúncia que «el 
problema» era al sòl urbà. Reclassificant sòl urbanitzable 
a rústic es descomptaven moltes hectàrees i poques places 
de sostre demogràfic potencial; per incidir sobre les places 
calia «entrar al sòl urbà». 

Els primers que s'adonaren del problema foren els 
socialistes de Calvià i, el mateix 1999, aprovaren inicialment 
la norma de les quotes tot reduint les llicències 
materialitzables en edificació a 1' 1% del parc construït del 
municipi. 

Ja a l'actuallegislatura, la primera «entrada» a sòl urbà, 
malgrat que tova, fou la de les moratòries dels tres consells 
insulars de 2000. Tanmateix, però, fou una entrada a sòl 
urbà de l'estil del que a la dècada precedent s'havia fet 
dins sòl urbanitzable. S'exportava la idea de suspensió de 
sectors urbanitzables a polígons de sòl urbà. 

Amb això que s'arriba al proppassat 4 de juliol de 2001 
en que es donen dos esdeveniments prou importants: la 

Comissió Insular d'Urbanisme de Mallorca (CIUM) nega 
a Calvià I' aprovació definitiva del sistema de quotes, alhora 
que s'anuncia per part de la presidenta del CIM la primera 
moratòria que entra a fons en sòl urbà; la primera que, tot 
suspenent les llicències de tot tipus d'edificis plurifamiliars, 
«tomba» provisionalment les grues. La mesura afectarà a 
un 70-80% del visat del col·legi d'arquitectes per a usos 
residencials, turístics o mixts. 

Els dos actes no es poden deslligar. En efecte, en la 
sana competició d'apuntar-se la medalla política d'haver 
aturat el càncer autodestructiu del paisatge de les grues, el 

peix gros -el CIM- es menja el petit
!'"l~~~llr:r-'1 l'ajuntament de Calvià-, mentre el 

Govern de les Illes Balears (GIB) 
mantenia una indecisa i poc justificada 

,"'!:..,,. postura d'observador. De la mateixa 
manera que les DOT del Partit Popu
lar de 1999 no s'entenen, ni haurien vist 
mai la llum de no ser per la moratòria 
del Pacte de Progrés del CIM de 1998; 
sense la norma de les quotes de Calvià 
sobre la taula segurament encara no 
parlaríem de la més contundent de les 
moratòries mai plantejades. 

~-.E;;.t L'exposició de motius que coneixem 
de l'encara «non nata» Norma Territorial Cautelar (NTC) 
és prou demostratiu del que diem. Als redactors de la 
proposta de moratòria els traeix el subconscient i, sense 
venir a compte, parlen, per dos cops, de la necessitat de 
controlar els «ritmes» urbanístics (paràgrafs 7è i 8è). Cal 
agrair a les «quotes» de Calvià haver fet aflorar aquesta 
NTC; com al seu moment algú agraí a la majoria de progrés 
del CIM el fet que, al 1999, s'aprovessin les DOT. 

Què suspèn la NTC anunciada? Doncs cap hectàrea 
però segurament prop d'un milió de places. Totes elles 
materialitzables, fins ara, en solars buits (unes 460.000) o a 
solars que, malgrat estar ocupats, no han esgotat la seva 
edificabilitat (segurament una xifra molt semblant a 
l' anterior). Com es veu, es tracta d ' un cop «provisional» 
1 O vegades més potent al de la norma del CIM de 1998, de 
les DOT de 1999 o de moratòria de 2000. La mesura és, 
pel GOB, la més avançada de les plantejades fins ara a 
Mallorca. Tot i així, destaquem dos punts que ens semblen 
especialment febles dins la NTC comentada: per un costat 
la no afectació de la suspensió, com en canvi sí feu la NTC 
de Menorca, de les llicències en sòl rúslit:; i, per 1 'allre, la 
no suspensió de planejament a tot el sòl urbanitzable. Si 
entrem en sòl urbà més fàcil i justificable és eliminar d'una 
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vegada totes les possibilitats d'edificació residencial en sòl 
rústic, i suprimir completament 1 'urbanitzable residencial, 
reclassificant a rústic les hectàrees d'aquesta classe de 
sòl que encara queden. 

Des d ' altres col· lectius s han plantejat altres tipus de 
crítiques al NTC entre les que destacaven la inicial no 
exclusió de la suspensió dels habitatges de protecció ofi
cial (HPO . No ens sembla malament la finalment anun
ciada exclusió de la suspens ió dels HPO. Però tampoc no 
volem deixar de reivindicar que la política de protecció ofi
ci.al s adrecí. preferentment, a actuar sobre el parc 
immobiliari existent i desocupat conjugant aix.í, a més a 
més, dues polítiques en una: la de rehabilitació i la 
d'habitatge. Sembla, a més, que el dret a l'habitatge en 
una comunitat «tan rica» com la nostra s'hauria de poder 
materialitzar en HPO unifamiliars que si són existents millor. 
Habitatg s unifamiliars que no vol dir aïllat, a la califomiana, 
hauria de ser un i fam i I iar entre mitjan eres, a la med itcrrània; 
com les «cases de poble» de tota la vida, les d'abans que 
la ciutat arribés als pobles en forma d'adossats o de 
densificació de les trames de la nostra part forana. 

La gerent de PTBAVI escrivia aquests dies a la premsa 
I cal «Tenemos un déficit de .500 viviendas anual es para 
los mallorquines o forasters que¡ aviven y trabajan! en 
Mallorca y que aspiran a formar un hogar y una familia 
pero cuyos ingresos no superan los 3.500.000 pesetas ne
tas anuales (mas del 50% de la población), porque el exce
dente de viviendas que hay en las Illes Bai ars hoy esta 
fuera de su aJcance» Amb aquestes paraules es r afirma 
quelc·om que tothom sap: hi ha un important excedent 
d' habitatges al que una part notabilíssima de la nostra 
societat no pot accedir. I és que segurament el debat que 
se'ns obri als territoris tan petits i singulars com els insulars 
serà, més que sobre la política del sòl, sobre la política del 
«vol». 

Si volem contenir rea lment l' edificació caldrà gestio
nar amb nous enfocaments I edificació existent el parc 
immobiliari ja construït. No serà hora de dirigir la mirada a 
les immobi I i àries més que als constructors? Com es pot 
defensar alhora que hi ha excedent d habitatges i que cal 
fer-ne més'. Qui està impedint l'accés a l' habitatge 
constitucionalment reconegut? L' urbanisme o les 
immobiliàries? Com que nosaltres pensem que és el negoci 
immobiliari el que impedeix l'exercici del legítim dret 
d 'accés a l' habitatge, demanem que el problema s'afronti 
preferentment intervenint sobre e l sector immobiliari so
bre el parc residencial ja construït. Un sector al que algunes 
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males llengües acusen de ser el principal promotor de la 
NTC per tal de poder digerir, en dos o tres anys, 1 'enorme 
estoc que ha acumu lat aquests darrers anys i que si no es 
posa a règim, li podria provocar una seriosa indigesti · . 

En aquesta conjuntura d excés d'oferta tesidencial amb 
una demanda que no assoleix els llistons que marquen les 
immobiliàries, no estaria de més que l'esquerra clàssica 
perdés la por a aturar el creixement. Una por que esdevé 
pànic per a la dreta quan pensa que si s'atum el creixement 
potser es començarà a parlar de repartiment. No era això 
el que prete1úa I esquerra pre-ec!iJlogista? 

En qualsevol cus la -pregunta: del milió és: ¿com acaba 
aquesta pel·lícula? Pel GOB tot el que no sigui contenir el 
creixement del parc immobiliari existent (més de 1.300.000 
places) és un mal acabaU. Com més creixi l'edificació re
sidencial pitjor anem. Les mesures que proposem són: 

-la inedificabilitat residencial del sòl rústic, 
- l'eliminació de tot l'urbanitzable residencial, 
-i, en urbà, que s'autoritzi una casa per solar com a 

màxim, a un ritme mai superior a I' 1% anual. 
Que això genera «formes urbanes» tant poc desitjables 

com les altes mitjaneres?; per a nosaltres és un mal molt 
menor comparant-lo amb les «formes territorials» tan 
insuportables com les actuals 340 places/km2. Una densitat 
que podrà arribar a 3 80 només amb els unifamiliars encara 
permesos i que encara es podria doblar si es tornen amo
llar els plurifamiliars. L'estètica de la mitjanera no ens pre
ocupa tant com la sobrecàrrega que pateix ara mateix. 
Mallorca. Que s'hi faci cinema a la fresca, murals, frontons 
o que si pengin enredaderes· tenim molts d anys per a co
rregir les formes urbanes inadequades el que no es pot 
suportar és que aquestes formes , globalment, segueixin 
creixent. 

Si als 80 dèiem «Salvem X» i al 90 el lema era «Prou 
d'urbanitzacions» a partir d'ara la reivindicació ha de ser 
«Un solar, una casa». Si aconseguir-ho, com amb anteriors 
reivindicacions, també ens costa 1 O anys, malament. Les 
340 places/km2 que suporta Mallorca a l'actualitat hauran 
esdevingut més de 450. Només si la classe política espavila 
i s'avança a aquests escenaris tendencials hi haurà una 
petita llum d'esperança. La moratòria del CIM arriba a un 
moment que, si no esdevé únicament provisional, ens podria 
obrir el nostre territori -el medi natural i l'economia- a la 
sostenibilitat. 

El repte és clar: cal impedir que a 2003 i el dia de 
Santa Anna de 2006 les grues es tornin aixecar. 

amb el supor-t de la D irecció 

c;cneral de Pdlí-tica _Lingi'iís-tica 

Gover n de l es l:lles Ba lea r s 



la darrera 28 

EVITA EL FOC! 

www.eviMlelfoc. ca ib. es 

GOVERN 
DE LES ILLES BALEARS 
Conselleria de Medi Ambient 

Des de/20 de maig a/15 d'octubre està prohibit: 

• Encendre foc a qu;~lsevol terreny forestal o a menys de 
500 m d'aquest sense autorització. 

• Llençar mistos i llosques des dels vehicles. 

• Lknçar quabevol tipus d'objecte que pugui. causar un 
ínçendí forestal (vidres, papers, petards, coets, ... ). 

AL BOSC, TOT EL SENY ÉS POC 


